

我們要發聲，一個由自閉症成人製作的電台節目

Go on Air, a Radio Program Made by Autistic Adults

## 背景 Background

一群高能力自閉症朋友在 2016 年發現原來社會對自閉症充滿誤解，有些人會以為自閉症患者是 IT 能手，有些人以為自閉症只是兒童病，他們為了打破這些誤解，又想向社會展示他們的實力，於是透過參加香港電台社區參與廣播計劃製作電台節目《星球人有話兒》。《星球人有話兒》第一輯在 2017 年 7 月 13 日首播，以一輪 13 集半小時電台節目，向社會講解自閉症人士在社交、生活、就業上遇到的種種情況，亦為自閉症患者發出他們的心聲。

A group of High-functioning autistics initiated the project in 2016, as they noticed there were many misunderstandings to autism in Hong Kong community, for example, some may think that autistics are IT experts while some may think that autism only happens in children, to eliminate such misunderstandings they applied the Community Involvement in Broadcasting Scheme (CIBS) organized by RTHK, and hence the first season of "A Child? A Guy!" is produced and premiered on air on 13 July 2017, to tell the public what difficulties the autistics in Hong Kong have experienced in many aspects such as social interaction, living and employment.

## 迴響 Impact

作為香港第一個由自閉症人士自己製作的電台節目，當《星球人有話兒》播出之後，開始得到社會關注，並獲部分媒體報導，例如《南華早報》、《香港 01》及《明報》。

As "A Child? A Guy!" the first radio program made by autistics in Hong Kong went on air from July 2017, the program was starting to get attention by the society and the crew members of "A Child? A Guy!" were getting interviewed by some local media like South China Morning Post, HK01 and Mingpao.

“星球人有話兒”由一班成人自閉症青年作主持，由一班有自閉症特色嘅人士，探討返自閉症人士嘅需求，本人覺得話題相當貼地，節目中不只邀請到不少關心特殊需要人士嘅政府人員，亦會邀請各分別育有不同年齡層和不同能力自閉症人士的家長作嘉賓，令社會人士更貼心地瞭解到自閉症人士，及照顧者所面對的問題，亦為照顧者們作一個平台講出對政府和社會的訴求，作為兩個自閉症孩子的媽媽，本人非常欣賞這個節目。

自閉症患者家長 Milk 媽



一個好好的節目讓港人認識高功能自閉症，他們的內心世界、經歷的掙扎、和身邊人的衝突、在群體中被欺凌，種種經歷都需要旁人去了解。

Bernard

一位高功能自閉症患者

星球人，雖然不善交際，卻有能力，而且有絕對意志，成功製作了香港史上，第一個由自閉症人士一手籌辦的電台節目《星球人有話兒》。他們可能是一群最普通，而又最獨特的人。跟他們談天說地，讓我看到自閉症小孩的將來。

馮耀文

愛培自閉症基金顧問



Autism Advocacy has taken a huge leap with the radio programme "A child? A guy!". Autistics finally have their own voice to reach out to the masses using traditional mass media. I look forward to more autistic voices speaking out and our society's eventual acceptance of autistics.

Eric Chen, Singapore Autism Advocate

## 展望 Forecast

我們現正籌備新一輯的節目，新一輯節目除了會就第一輯的題目作更深入的探討，亦會引入更多話題，例如法律、輕度智障題材，亦會找來不同的自閉譜系朋友跟大家分享他們的故事。

新一輯節目繼承「承先啟後，助人自助」精神，向公眾人士講解自閉症人士的特質，鼓勵社會多包容與接納，向自閉症患者及身邊的親友講解如何自救，更重要的是這是一個讓我們展現實力的機會，籌備一個電台節目不是一件容易的事，尤其是我們溝通及社交能力都比較弱。我們希望社會能夠肯定自閉症人士對社會的貢獻，接納他們成為社會一部分。

We are now preparing the new season, it is more than the extension of 1st season, we will have more topics relevant to autistics and more sharing from our autistic fellows. By this programme we hope to tell the public what is autism and encourage the society to accept the autistics more, and give information for our autistics fellows and their friends or relatives

It would be a great challenge to produce a radio programme despite our not-so-good communication and social abilities, however we will try our best in the production process.

新一輯將會在今年十月起播出，請留意我們Facebook專頁上的公布

Our next season is coming this October, please stay tune on our Facebook page

拿起手機掃一掃，看看星人心底話

Grab your phone, scan and shown

大家可以到香港電台網頁重溫我們的節目

Online archive of "A Child? A Guy!"

歡迎到我們的專頁留言、讚好

Like Our Page by Scanning the QR Code

Box



CY

